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 » SZÉCHELY ISTVÁN

Az előző években megszokottnál 
jóval korábban kezdik el idén 

folyósítani a juh- és kecsketartó 
gazdák számára az állattartási tá-
mogatásokat – jelentette be Petre 
Daea mezőgazdasági miniszter. 
„November elsejétől megkezdjük a 
támogatások folyósítását a juh- és 
kecsketenyésztők számára, majd 
december elsejétől a szarvasmar-
hatartók számára is oly módon, 
hogy biztosítsuk ebben az évben 
az összegek egy részét, amelyeket 
az állami költségvetésből ki tudunk 
osztani” – idézte a központi sajtó a 
tárcavezetőt, aki azt is elmondta, a 
támogatások fennmaradó összegeit 
jövő év március 31-ig megkapják a 
gazdálkodók. 

A Hargita Megyei Mezőgazdasá-
gi Intervenciós és Kifizetési Ügy-
nökség (APIA) azonban még nem 

kapott központi tájékoztatást arra 
vonatkozóan, hogy pontosan mi-
kor kezdődik el a támogatások kifi-
zetése. Az intézmény igazgatója, 
Haschi András elmondta viszont, 
hogy az említett juttatásokat az 
elmúlt években jóval később, rend-
szerint csak a következő év elején 
folyósították a gazdáknak, így a 
november elsejei időpont megle-
hetősen korainak számít. Amúgy 
kétféle támogatásról van szó: az 
úgynevezett átmeneti állami tá-
mogatásról, illetve a hozzácsatolt 
juttatásról. Az APIA Hargita me-
gyei kirendeltségén egyelőre még 
azt sem tudják, pontosan mekkora 
értékű támogatást utalnak idén a 
juh- és kecsketenyésztők számá-
ra, egyelőre erre vonatkozóan sem 
kaptak tájékoztatást. A jogosultak 
többsége egyébként juhtenyésztő, 
a kecsketartók száma elenyésző 
Hargita megyében. 

Korábban utalják a támogatásokat

AZ INFRASTRUKTÚRA-FEJLESZTÉSRE KELLENE ÖSSZPONTOSÍTANIA BUKARESTNEK LUBECK SZERINT

Két Románia látszik Washingtonból

Thomas Lubeck szerint bűn az asztalon hagyni az olcsó EU-s pénzt

A romániai lakosság egynegye-
de napi 5,5 dollárból él, miköz-
ben egyre mélyül a szakadék 
a szegények és a gazdagok 
között.

 » KRÓNIKA 

E gyre mélyül a szegények és 
a gazdagok közötti szakadék 
Romániában, ahol a gazdasá-

gi növekedés nagy része a fogyasz-
tásból származik, nem pedig az 
infrastrukturális beruházásokból 
– értékelte az itteni helyzetet, egy 
a Business Review által szervezett 
konferencián Thomas Lubeck, a 
Világbank keretében működő Nem-
zetközi Pénzügyi Társaság (IFC) a 
Közép- és Délkelet-Európáért fele-
lős regionális igazgatója. „El kell 
ismernünk, hogy a kormány il-
lemtudóan viselkedett a 2008-ban 
elkezdődött válság kezelésében. 
Azóta 3–4 százalékos volt a gazda-
ság átlagos növekedése. Az európai 
szabványokkal mérve ez jó arány. 
Mint bizonyára sokan tudják, a 
bővülés nagy része a fogyasztásba 
történt befektetésből származik, 
ami messze vitte a beruházásokat 
az infrastruktúra területétől. A ma-
gánszféra dinamikus ma, de még 
nagyon koncentrált” – fogalmazott 
a szakember. Kijelentését számok-
kal alátámasztva leszögezte: a Ro-
mániában működő nagyvállalatok 1 
százaléka hozza a bevételek 67 szá-
zalékát, míg például Csehország-
ban ez az arány 51 százalékos.

Thomas Lubeck beszélt ugyanak-
kor a társadalom megosztottságáról 
is. „A szegénység létezik. A lakos-
ság egynegyede napi körülbelül 
5,5 dollárból él. Mélyül a szakadék 
a szegények és a gazdagok között. 

Két Románia képét látjuk: egyet Bu-
karestben és egy másikat az ország 
többi részében, ahol a jövedelmek 
lényegesen alacsonyabbak” – mu-
tatott rá a világbanki illetékes.

Meglátása szerint az adótörvény-
könyv gyakori módosításai tovább-
ra is gondot jelentenek, mint ahogy 
a megfelelő közúti infrastruktúra 
hiánya is. Éppen ezért ígéretet tett 
arra, hogy az Európai Újjáépítési és 
Fejlesztési Bank (EBRD), valamint 
az Európai Befektetési Bank szak-
értőivel vállvetve próbálnak együtt-
működni a bukaresti kormánnyal a 
helyzet orvoslása érdekében. Mint 
rámutatott, a közúti infrastruktúra 
fejlesztésére egy korábbi számí-

tás szerint 27 milliárd euróra van 
szükség, a legjobb forrást a fejlesz-
tésekhez pedig az európai uniós 
források jelentik. „Bűn az asztalon 
hagyni az olcsó pénzt. Fel kellene 
azt használni, ez a prioritás” – szö-
gezte le Thomas Lubeck.

Amint arról beszámoltunk, Cori-
na Creţu, az Európai Bizottság re-
gionális politikáért felelős román 
biztosa hétfőn rótta fel a románi-
ai hatóságoknak, hogy mintegy 
kétmilliárd eurónyi rendelkezésre 
álló európai uniós pénzalapot ve-
szített el Románia, amit a közle-
kedési infrastruktúra fejlesztésé-
re lehetett volna fordítani, mivel 
nem hívta le azt.

 » A Románi-
ában működő 
nagyvállalatok 1 
százaléka hozza 
a bevételek 67 
százalékát, míg 
például Csehor-
szágban ez az 
arány 51 száza-
lékos.

 »  Az említett 
juttatásokat az 
elmúlt években 
jóval később, 
rendszerint csak 
a következő év 
elején folyósítot-
ták a gazdáknak.
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Pénzidomár: gazdasági 
vetélkedő diákoknak

A Sapientia Erdélyi Magyar Tudo-
mányegyetem (EMTE) csíksze-

redai kara és az OTP Bank Románia, 
Magyarország csíkszeredai főkonzu-
látusának közreműködésével immár 
hetedik alkalommal hirdeti meg a 
Pénzidomár – pénzügyi és gazdasági 
vetélkedőt középiskolások számára. 
Mint a szervezők tegnapi sajtótájé-
koztatóján elhangzott, a vetélkedő 
kétfordulós: elsőként egy feladatlapot 
kell megoldaniuk a jelentkező négyfős 
csapatoknak, ehhez kapcsolódóan pe-
dig videós anyagokat is kell készíteni-
ük. Ezek beküldése tulajdonképpen a 
benevezés, ezt november 12-ig tehetik 
meg a pályázó diákok. Jelentkezni a 
www.penzidomar.ro vagy a www.csik.
sapientia.ro oldalon lehet. A feladatok 
kiértékelését követően értesítik a leg-
jobb csapatokat, akik részt vehetnek a 
második fordulóban, amelyet novem-
ber 24–25. között tartanak a Sapientia 
EMTE csíkszeredai épületében.

Tóth László, Magyarország csík-
szeredai főkonzulátusának vezetője 
elmondta, a magyar kormány egyik 
megkülönböztett célja a külho-
ni magyar közösségek gazdasági 
gyarapodása. „Óriási jelentőségű és 
korábban nem látott fontosságú, hogy 
jelentős gazdaságfejlesztési támoga-
tások érkeznek Erdélybe, azon belül 
pedig a Székelyföldre. Elsősorban 
azért vagyunk partnerei a Pénzidomár 
vetélkedőnek, mert fontosnak tartjuk 
az erdélyi magyar fi atalok pénzügyi, 
gazdasági téren való érvényesülését” 
– fogalmazott a főkonzul. Gergely 
László, az OTP Bank fi ókvezetője azt 
hangsúlyozta, fontos, hogy a diákok 
az elméleti képzésen túl gyakorlati 
betekintést is nyerjenek egy vállalat 
életébe, ehhez ad támpontokat a 
vetélkedő. Tánczos Levente-József, a 
Sapientia oktatója, a verseny főszerve-
zője elmondta, a Pénzidomár továbbá 
lehetőséget nyújt a középiskolások-
nak, hogy jobban megismerjék a 
Sapientia EMTE csíkszeredai karát. 
(Molnár Rajmond)




